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رضا حسن زاده

  بازیکن سابق
 تیم ملی

سازمان ورزش برای تمام 
اقشار برنامه دارد

رضا حســن زاده، ملی پوش ســابق فوتبال 
کشــورمان برنامه ریزی ســازمان ورزش 
شهرداری تهران برای تمام اقشار و گروه های 
سنی را بزرگ ترین نقطه قوت این سازمان 
برشمرد. این پیشکسوت ورزش کشورمان 
افزود: »یکی ازمهم ترین نقاط قوت سازمان 
ورزش شهرداری تهران، تعریف رویدادهای 
مختلف ورزشی برای تمام اقشار و گروه های 
ســنی اســت که زمینه مشــارکت بالای 
شهروندان را درعرصه رویدادها و رقابت های 

ورزشی فراهم می کند.«
وی ادامه داد: »ازســوی دیگــر باید توجه 
داشــت که ســازمان ورزش امکاناتی را با 
کمترین تعرفه در اختیار شــهروندان قرار 
می دهد؛ امتیازی که مدیریت شهری برای 
توسعه و ترویج ورزش همگانی درپایتخت به 

کارگرفته است.«
مدیرمجموعه سوارکاری آریاسب، تنوع 
رشته های ورزشــی را نیزنشانگرتوجه 
سازمان به ســلایق مختلف دانست و 
گفت:»توجه به این امر، شرایط را برای 
توسعه ورزش شهروندی آسان می کند؛ 
موضوعی که به درستی ازسوی مدیریت 
ارشد شهری و ورزشی تشخیص داده و 

اجرا شده است.«
حسن زاده تصریح کرد:»همین امرموجب 
شده تا رضایت قشروسیعی ازمردم حاصل 
شود وبرنامه های سازمان از اقبال بیشتری 
برخوردارشــود.در واقع  این اتفاق مبارکی 

است که باید آن را غنیمت شمرد.«
مدیرمجموعــه آریاســب حضورحســین  
اوجاقی به عنوان یک قهرمان ملی در رأس 
هرم مدیریتی ســازمان را نیز عاملی برای 
برنامه ریزی های موفق خواند و گفت: حضور 
یک قهرمان نقش مؤثری در توسعه ورزش 
داشــته اســت زیرا موقعیت ها را به خوبی 
می شناســد و با چالش های ورزشی در هر 
عرصه ای آشناســت، لذا برنامه ریزی های 

بهتری هم می تواند داشته باشد.

بسیاری از بوستان  های پایتخت صاحب تجهیزات ورزشی رایگان برای استفاده کسانی هستند که در بوستان  
ورزش می کنند. برخی از این تجهیزات به دلیل استفاده زیاد دچارفرسودگی شده بودند که با رصد و پایش 
انجام شده، امکانات فرسوده جمع آوری وتجهیزات جدید و متناســب با نیاز اهالی هرمحله نصب وفعال 
شده است. در3  سال گذشته امکانات خوبی دربوستان  های مناطق نصب شده است و براساس گزارش های 
دریافتی، شهروندان از این تجهیزات به خوبی برای ورزش وایجاد تحرک بدنی استفاده می کنند. هم اینک 
چند مجموعه ورزشی در حال بازسازی هســتند و انتظار می رود با پایان روند نوسازی و بازسازی امکان 

استفاده از این اماکن نیز فراهم شود.

تجهیز تجهیز 
بوستان ها و بوستان ها و 
مراکز ورزشی مراکز ورزشی 
به امکاناتبه امکانات

تعطیل است! پلاکاردی که در سال های نه چندان دور 
درمقابل بسیاری از اماکن ورزشی شهرداری تهران 
نصب شده بود و خبراز غیرفعال بودن مجموعه های 
ورزشــی می داد. مجموعه هایی که با صرف هزاران 
میلیارد تومان ساخته شده بودند در روزمرگی  های 
مدیران وقت شهری به محاق تعطیلی رفته و دود این 
تعطیلی به چشم شــهروندان می رفت؛ شهروندانی 
که هزینه های بالای مجموعه های خصوصی و حتی 
دولتی سبب شده بود عطای ورزش کردن را به لقای 
آن ببخشند. دردوره جدید مدیریت شهرداری تهران، 
این اماکن دوباره بازگشایی شده و در دسترس مردم 
است. درباره آنچه درحوزه زیرساختی و اماکن ورزشی 
شهرداری تهران در این مدت به انجام رسیده است با 
مهدی قربانی، معاون اماکن سازمان ورزش شهرداری 

تهران گفت و گو کرده ایم.

یکی از سؤالاتی که برای مردم وجود دارد این است که چرا شهرداری تهران 
مجموعه ای به نام سازمان ورزش با اماکن ورزشی گسترده دارد؟ 

یکی از کارکردهای شهرداری ها به عنوان متولی امورشهر، تامین سرانه های اجتماعی 
و فرهنگی شهروندان است. تامین امکانات ورزشی و پاسخ دادن به نیازهای شهروندان 
دراین حوزه نیز از وظایفی است که شــهرداری  ها باید به آن پاسخ دهند. شهرداری 
تهران نیز برای سازماندهی امکانات درون شهرداری و خارج از آن، مجموعه سازمان 
ورزش را شکل داده است تا بتواند با استفاده ازمنابع خود به گونه ای عمل کند تا ساکنان 
شهر حداکثر دسترسی و بهره مندی به امکانات ورزشی را درمحله و منطقه ای که در 
آن سکونت دارند داشته باشــند. برای تحقق این هدف، سازمان ورزش شهرداری با 
سرمایه گذاری در این حوزه و ایجاد تاسیســات و ابنیه  ورزشی تلاش کرده این نقش 

خود را درمدیریت شهری با توسعه ورزش همگانی با قیمت ارزان به خوبی ایفا کند.

برای تحقق این هدف در 3سال گذشته چه امکاناتی به مجموعه های ورزشی 
شهر تهران افزوده شده است و اکنون از نظر سرانه های ورزشی در چه وضعیتی 

قرار داریم؟ 
شهرداری تهران در سال های اخیر توجه جدی به توسعه اماکن ورزشی خود و ایجاد بسترهای 
مناسب برای انجام فعالیت های مرتبط با ورزش خصوصا ورزش همگانی را در دستورکار خود 
قرار داده است. تجهیز و نوسازی اماکن ورزشی موجود و ساخت مجموعه های جدید ورزشی 
برای تامین سرانه های ورزشی درمناطق ۲۲گانه و افزایش سرانه در این بخش ،ازموضوعات 
و اقداماتی بوده است که دردوره تحولی شــهرداری تهران به انجام رسیده است. شهرداری 
تهران اکنون توانسته است با سرمایه گذاری وسیع درامور زیرساختی حوزه ورزش شهروندی 
دربسیاری از رشته های آبی، توپی، رزمی و باستانی سرانه های خود را به استانداردها نزدیک 
کند  گرچه دراین مسیرهمچنان اقدامات بسیاری باقی مانده است اما توانسته ایم در۳سال 
گذشته تحول جدی دراین عرصه رقم بزنیم. امروز به جرأت می توان مدعی شد تقریبا هیچ 

گروه ســنی و جمعیتی در پایتخت وجود ندارد که نتواند از 
خدمات و امکانات ورزشی شهرداری استفاده کند.

مجموعه های جدیدی درحال ساخت است؟ 
دربرنامه های بلندمدت شهرداری و سازمان ورزش ایجاد 

مجموعه های جدید ازجمله دهکده های ورزش در دســتورکار قرار گرفته است. در 
دهکده های ورزشی، مجموعه های مختلف ورزشی و فروشگاه های ارائه کننده خدمات 
دراین حوزه پیش بینی شده است. افراد با ورود به دهکده های ورزشی می توانند از انواع 
رشته های آبی، توپی، رزمی و... استفاده کنند. براساس پیش بینی های انجام شده در هر 

یک از5 پهنه تهران یک دهکده ورزشی ایجاد خواهد شد.

نگاه شهرداری به موضوع ورزش تا چه اندازه مبتنی بر درآمدزایی بوده است؟ 
یکی ازویژگی های سازمان ورزش شــهرداری در دوره اخیر این است که به موضوع 
ورزش و ایجاد نشاط و شادابی درمردم به شــکل اقتصادی نگاه نشده است. همواره 
تلاش بر این بوده اســت که خدمات به مردم در بالاترین سطح و کیفیت و ارزانترین 
قیمت ممکن ارائه شود. از این رو، با تأکید شــهردارتهران بهای ارائه خدمت به مردم 
دراماکن ورزشی درمقایسه با اماکن دولتی و خصوصی 50 درصد ارزانتر است. براساس 
نظرسنجی  هایی که از مردم در این حوزه اخذ شــده است، شهروندان از کیفیت بالا 
و ارزان قیمت مجموعه های ورزشی شــهرداری تهران رضایت دارند.خوشبختانه با 
تدابیردرنظرگرفته شده مدیران شهری، یارانه ورزشی خوبی در اختیار شهروندان به 
نفع سلامتی و تندرستی آنان درحال پرداخت است تا شهروندان بیشتری بتوانند در 

فعالیت های ورزشی شرکت کنند وسلامت بمانند.

یکی ازموضوعاتی که سبب نگرانی مردم شده است موضوع واگذاری اماکن 
ورزشی به پیمانکاران بخش خصوصی و در نتیجه افزایش هزینه استفاده مردم 

از این اماکن است.آیا در دوره کنونی چنین اقدامی در دستور کار قرار دارد؟
همانطورکه اشاره کردم شــهرداری دنبال درآمدزایی از ورزش نیست. 
اغلب مجموعه های ورزشی شهرداری در اختیار سازمان ورزش قرار دارد 
و پیمانکاران نقشی در اداره آن ندارند.اگرمجموعه ای برون سپاری 
شده باشد تمام تعرفه های اعمال شده ازسوی پیمانکار براساس 
تعرفه های ابلاغی سازمان ورزش و با نظارت جدی برعملکرد 
پیمانکار در رعایت قیمت ها و کیفیت همراه اســت. این 
اطمینــان را به شــهروندان می دهیم کــه تجربه های 

دوره های قبل دردوره کنونی تکرار نخواهد شد.

معاون اماکن سازمان ورزش شهرداری تهران از آغاز طراحی ساخت 5 دهکده ورزشی در پایتخت خبر می دهد 

بسترسازی برای توسعه ورزش شهروندی

مجموعه ورزشی تعطیل نداریم
مهدی قربانی، معاون اماکن ســازمان ورزش شــهرداری تهران می گوید:»فعال نگه داشــتن 
مجموعه های ورزشی نیازمند تخصیص اعتبار و پایش مستمر وضعیت اماکن است. در دوره های 
گذشته به دلیل تخصیص نیافتن اعتبار برای حفظ و نگهداری اماکن ورزشی شهرداری و مستهلک 
شدن بسیاری تجهیزات موجود در این فضاها، شاهد تعطیلی گسترده فضاهای ورزشی شهرداری 
تهران بودیم. دردوره کنونی شهرداری و توجه مدیران شهری به اهمیت احیا و توسعه ورزش در 
جامعه ،منابع و اعتبار خوبی برای بازسازی، نوســازی و احیای اماکن ورزشی در اختیارسازمان 
ورزش قرار گرفت. همچنین درمدت 3 سال گذشته بسیاری از اماکن تعطیل شده ورزشی شهرداری 

تهران با بهترین تجهیزات مدرن سازی و به چرخه ارائه خدمت به شهروندان بازگشته است.


